
www.sharghdaily.com سه شنبه۱۰
۱۸  دی  ۱۴۰۳

سال بیست ویکم      شماره ۵۰۲۰

سوخت توزیعی در تمامی 
کلان شهرها دارای استاندارد 

یورو ۴ است
روابط عمومی شــرکت ملی پالایش و 
پخش فرآورده هــای نفتی به گزارش 
روزنامه شــرق با عنوان «بنزین آلوده 
اســت» واکنش نشــان داد. متن این 

جوابیه به شرح زیر است:
در پاسخ به گزارش خبری چهارم دی 
ماه ســال جاری که در روزنامه شــرق 
با عنوان «بنزین آلوده اســت» درباره 
کیفیــت ســوخت تولیدی در کشــور 
منتشــر شده اســت، توضیحاتی برای 
روشنگری و تنویر افکار عمومی درباره 
توزیعی  و  تولیــدی  کیفیت ســوخت 
در کشــور در شــرایط فعلــی ناترازی 
سوخت و ارتباط آن با آلودگی هوا به 
اطلاع افکار عمومی و رســانه ها ارائه 

می شود.
درصــد   ۷۰ از  بیــش  هم اکنــون   -۱
پالایشــگاه های  بنزین  تولیــد  ظرفیت 
داخلی مطابــق با اســتاندارد یورو ۴ 
اســت و با توجه به متوســط مصرف 
روزانــه بیش از ۱۲۴ میلیون لیتر بنزین 
در کشــور از ابتدای ســال جــاری، در 
بنزین  کشــور  کلان شــهرهای  تمامی 
یــورو ۴ توزیع می شــود کــه دارای ۴ 
شــاخص مهم زیســت محیطی یعنی 
گوگــرد، بنــزن، ترکیبــات آروماتیــک 
و ترکیبــات اولفیــن مطابــق بــا این

 استاندارد است.
۲- براســاس اطلاعــات دریافتــی از 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
در حــوزه توزیع ســوخت، هم اکنون 
تمامــی بنزیــن و نفــت گاز توزیعــی 
ســوخت  عرضــه  جایگاه هــای  در 
کلان شــهرها، جایگاه هــای منتخــب 
جایگاه هــای  حتــی  و  مواصلاتــی 
محورهای منتهی به این شهرها دارای 
یورو ۴ است؛ همچنین  استانداردهای 
در اســتان تهران، علاوه بر کلان شــهر 
تهران، تمامی بنزین و نفت گاز توزیعی 
در شهرســتان های پردیس، بومهن و 
رودهن و تمامی نفــت گاز توزیعی در 
بخش حمل ونقل اســتان نیــز از نوع 

یورو ۴ است.
۳- از عمــده دلایــل آلودگــی هوای 
کلان شهرها که هرساله در فصول سرد 
سال شاهد افزایش آن هستیم، علاوه 
بر تعداد منابع کــه بیش از گنجایش 
اقلیم کلان شهرهاست، احتراق ناقص 
ناشــی از مصــرف ســوخت توســط 
منابع ســاکن و متحرک اســت. تعداد 
بــالای خودروهای فرســوده ســبک 
تاکســی ها،  موتورســیکلت،  شــامل 
و  شــخصی  ســواری  خودروهــای 
خودروهای ســنگین دیزلــی در حال 
تــردد در نــاوگان حمل ونقل، ســهم 
بزرگی از آلودگی کلان شــهرها به ویژه 
کلان شهر تهران را به خود اختصاص 
داده اند. به عنوان مثال در پایتخت که 
ســوخت منابع ساکن از نوع پاک و گاز 
طبیعی و برای منابــع متحرک از نوع 
بنزیــن و نفت گاز یورو۴ و ســی ان جی 
اســت، احتراق ناقص، ســهم بزرگی 
از آلودگــی هوا را بــه خود اختصاص 
می دهد، اما متأســفانه نقش و سهم 
ایــن عامــل مهــم معمولا از ســوی 
مســئولان و رســانه ها نادیــده گرفته 

می شود.
۴- چنانچه ســطح اســتاندارد کیفی 
وســایل نقلیــه موجــود موتــوری و 
کارخانجات  نیروگاه هــا،  خودرویــی، 
ســیمان و سیســتم گرمایشی خانگی 
و... هم ســطح بــا اســتاندارد کیفــی 
ســوخت توزیعی فعلی باشــد، قطعا 
شــاهد هوایــی پــاک خواهیــم بود، 
مــوارد  این  تمامــی  متأســفانه  امــا 
کــه اســتانداردی کمتر از اســتاندارد 
پالایشــگاه های  در  تولیدی  ســوخت 
کشــور را دارند، نادیده انگاشته شده و 
باکیفیت ترین عامل یعنی ســوخت از 
میان ســایر عوامل مصرفی زیر سؤال 

می رود.
بســیاری  اســتاندارد  ۵- هم اکنــون 
موجــود  مصرفــی  سیســتم های  از 
در کشــور بــه گونه ای اســت که در 
از باکیفیت تریــن  صــورت اســتفاده 
ســوخت، باز هــم تأثیــر چندانی در 
کاهش آلودگی هوا نخواهند داشت؛ 
بنابرایــن در موضــوع آلودگــی هوا 
لازم است تمامی دســتگاه ها، دست 
برداشــته  یکدیگــر  متهم کــردن  از 
و همــه پــای کار بیاینــد تــا معضل 
برطــرف  کشــور  در  هــوا  آلودگــی 

شود.

واگن های چینی
 به ایستگاه تهران می رسند؟

شــرق: نگرانی برای نرســیدن قرارداد واگن های چینی به تهران در جلسه 
سخنگوی شهردار، نخستین پرسش خبرنگاران بود. در جلسه مشخص شد 
به دلیل تأخیر در پیش پرداخت این قرارداد و نگرانی شرکت سازه از تحریم ها، روند 
ورود واگن ها به تهران سخت تر از گذشته شده است. رئیس جمهور در دیدار با وزیر 

کشور که روز گذشته برگزار شد نیز موضوع واگن ها را پیگیری کرده است.
عبدالمطهر محمدخانی، ســخنگوی شــهرداری تهران، درباره واردات واگن های 
چینی و انجام پیش پرداخت از ســوی دولت، گفت: در جلسه قبل اعلام کردم که 
آقــای چمران هر موضوعی را گفته اند، قابل تأیید اســت و هر موردی که ایشــان 

بگوید، موضع مدیریت شهری دوره ششم و نظر نهایی است.
او با بیان اینکه قرارداد واگن های مترو مســئله ای بین دولت ایران و چین اســت، 
خاطرنشان کرد: ذیل توافق این دولت ها و در مسیر برقراری خط اعتباری بین ایران 

و چین، یکی از توافقات، تأمین واگن های مترو کلان شهرهای ایران بود.
محمدخانی اعلام کرد: از دو هزار و ۱۰۰ واگن طبق تصمیم گیری های وزارت کشور، 
قــرار بود ۵۰ درصد به تهران اختصاص پیدا کند. یکی از اهداف اصلی ســفر اول 
شهردار تهران به چین پیگیری این تفاهم بود که متأسفانه در چهار سال دوره قبل 
مدیریت شهری کاملا کنار گذاشته شده بود و این ترک فعل است و جای سؤال دارد 
که چرا پیگیری نشده و رئیس شورای سابق نیز بارها از شهرداری بابت عدم پیگیری 
واردات این واگن ها انتقاد کرده بود که باید بابت عدم تحقق این توافق ها پاسخ گو 

باشند؛ پیشنهاد می کنیم رسانه ها حق مردم را در این خصوص مطالبه کنند.
او با تأکید بر انجام پیش پرداخت قرارداد واگن های چینی، یادآور شــد: شــهرداری 
بابــت درکــی که از شــرایط دولت ســیزدهم و چهاردهم داشــت، ۹.۷ درصد از 
پیش پرداخت ۱۵ درصدی قرارداد را با کمک بانک شــهر انجــام داد و حدود پنج 
درصد از آن همچنان باقی مانده است. در کنار این موضوع مسیر سیاسی نیز شکل 
گرفت. تلاش بســیار زیادی از طریق برخی همراهان و دوســتان که در دوره ششم 
مدیریت شــهری هم حضور دارند، صورت گرفت و مخالف خوانی را شاهد بودیم 
با وجود اینکه از جزئیات امر با خبر بودند و مشابه افشای بلاوجه جزئیات قرارداد 
اتوبوس ها و تاکسی ها رقم خورد و نشانه های آن در مصاحبه های مکرر دیده شد.

ســخنگوی شهرداری اضافه کرد:  وفاق بین دولت و شهرداری برای حل مشکلات 
مردم وجود دارد و اصلا ناامید نیســتیم و پیگیری می کنیم که مسائل برطرف شود 
و در این میان مشــکلات دولت را هم درک می کنیــم و پیگیری های لازم را انجام 
می دهیم. محمدخانی درباره پرداخت ســهم مربوط بــه دولت در بحث واگن ها 
توضیــح داد: در کلان دولت، حداکثر همراهی دراین بــاره وجود دارد، البته دولت 
ملاحظاتی در تخصیص ارز دارد. شــاید تخصیص ارز بــرای واگن ها و حمل ونقل 
بیشــتر از تخصیص ارز برای بحثی مانند واردات خودرو اهمیت داشته باشد و این 
درخواســت ما نیز است. طبیعی است که باید پیش پرداخت هرچه سریع تر انجام 
شــود و باید به این سمت برویم که کمک کنیم این امر انجام شود. مهلت مقرر به 
پایان رسیده و ما امیدواریم با همراهی دولت و مجموعه های مرتبط، این کار هرچه 
ســریع تر انجام شود. محمدخانی درباره تذکر یکی از اعضای شورای شهر مبنی بر 
جذب ۵۸ نفر به شــهرداری به عنوان نخبه، یادآور شد: بنده درباره موضوعی که 
مطرح شــد، واقعا متأسف شدم. فرایند جذب در شــهرداری کاملا شفاف است و 
گزارشات موردی و منظمی به رئیس شورا ارائه می شود. جذب افراد در شهرداری 
به عنوان یک سازمان بزرگ منطقی است که نیروی متخصص و جوان به مجموعه 
اضافه شــود. او افزود: تا نیمی از کارکنانی که به دلیل بازنشســتگی از شهرداری 
خارج می شود، امکان جذب وجود دارد و ما از حق قانونی خود هم فاصله زیادی 
داریم و بسیار کم از این مصوبه استفاده شده است. گزارشات به عضو منتقد شورا 

درباره این موضوع هم ارائه شده است.
ســخنگوی شهرداری تهران با بیان اینکه ایشان اعلام کرده که جذب خاص انجام 
شده، یادآور شد: ایشان بیشتر حدیث نفس می کند و در دوره ای جذب منابع انسانی 
بر عهده همین عضو بوده اســت. رکورد جــذب یا به نوعی رکورد جذب فراقانونی 
در دوره ایشــان اتفاق افتاده و اگر اتهامی مبنی بر جذب دوست، آشنا و برادر باشد، 
در دوره ایشان روی داده است. این عضو درباره شهرفروشی هم سخن گفته بود و 
اینکه دقیقا ضعف های دوره خود را مطرح می کند، جای تعجب دارد و بهتر است 

از مواردی نقد شود که در آن دوره ردی از آن نباشد.
او تأکید کرد: نمی دانم عدد ۵۸ را از کجا آورده اند اما شــهرداری تلاش می کند در 
حوزه های تخصصی جذب جدیدی متناسب با قانون داشته باشد. مسئله انتخاب 
و گزینش مناســب هم وجود دارد و فهرســتی که از نخبگان اعلام شد، از بهترین 
دانشگاه ها و رشته های مرتبط بوده است. اگر یک مورد ربطی به اتهامات وارد شده 
داشــته باشد، می پذیرم و عذرخواهی می کنم. ما یک رکورد پنج هزار نفر جذب در 
شــهرداری در طول یک ســال داریم و این دقیقا در دوره ایشان بوده است. جالب 
است این نوع مواجهه صورت می گیرد و به نظر می رسد واقعا حدیث نفس است. 
ما به دنبال حاشــیه و مواجهه نیستیم و بنده بشخصه برای تک تک ۲۱ عضو شورا 
به ویژه آقای چمران احترام قائل هستم و بارها و بارها گزارشات و پاسخ به سؤالات 

اعضای شورا ارائه شده است. تلاش باید این باشد مردم را شاد و امیدوار کنیم.
رئیس مرکز ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری تهران با بیان اینکه پرسش حق 
قانونی اعضاســت، اظهار کرد: گزارشات جذب نیروها در یک دوره زمانی مشخص 
به رئیس شورا ارسال شــده است. درمورد جذب جدید نیز گزارش ها ارائه خواهد 
شد. محمدخانی درباره ایمن سازی پاساژ علاءالدین نیز گفت: اخطارهایی به مالک 
این ســاختمان داده شده و اشکالات آن کاملا جدی اســت. بخشی از این ایرادات 
مربوط به مباحث آتش نشانی است و بخشی از آن به ایمنی سازه برمی گردد. تأمین 
پارکینگ نیز صــورت گرفته و ترافیک دائمی در منطقه ایجــاد می کند و در قالب 
حقوق شــهر و پایان کار باید این موارد لحاظ شــود. این پاساژ پایان کار ندارد و به 
دلیل همین مشــکلات عدم صدور پایان کار را شاهد هستیم. شهرداری اصرار دارد 
که مالک باید روال قانونی را طی کند و پایان کار بگیرد. از تمام ابزار قانونی در این 
زمینه استفاده می کنیم و این موضوع به  صرفه و صلاح کسبه و شهروندان انجام 
می شــود. موضع شهرداری محکم و قاطع اســت و مالک باید تمام تکالیف خود 

را انجام دهد.
او با بیان اینکه کدکردن جملات شــاخص مســئولان از جمله شهردار تهران یک 
راه است و یک راه دیگر بررسی کارشناسی و خبرنگاری عالمانه و بر مبنای تحقیق 
است، یادآور شد: شــهرداری تهران در حوزه مسکن وظایفی دارد و عمده آنها در 
حوزه تسهیلگری اســت. شــهرداری به تمام تکالیف خود در این زمینه از جمله 
نوسازی بافت فرسوده، همکاری با نهادهای دیگر برای ساخت مسکن و توجه به 

تصویب طرح های موضعی در کمیسیون ماده پنج عمل کرده است.
محمدخانی با اعلام اینکه باید قیمت ارز را در ساخت مسکن محاسبه کرد، گفت: 
اگر قیمت مســکن را با قیمت ارز برابرســازی کنیم، بعید به نظر می رسد افزایش 
خاصی داشته باشد و شاید روند کاهشی هم نسبت به قیمت ارزش شاهد باشیم. 
طبیعتا همه می خواهیم قیمت مســکن پایین باشد اما عوامل دیگر همچون تورم 
و قیمت ارز را نیز مورد توجه قرار دهیم. شــاید اگر روند مدیریت نمی شــد قیمت 
مسکن بیش از این می شد. رئیس مرکز ارتباطات و امور بین الملل شهرداری تهران 
درباره احیای بافت فرســوده در دوره ششم مدیریت شهری، اظهار کرد: در نفرآباد 
به عنوان پروژه ویژه از این جهت که مستندات آن موجود است، با مرگ یک محله 
مواجه بودیم و این محله تقریبا با تصمیمات غلط کشته شده بود. فیلم ها موجود 
است که چگونه خانه ها متروکه شــده بودند و اصلا شرایط سکونت در آن وجود 
نداشت و با اینکه از محلات قدیمی و باسابقه شهر بود اما با تصمیمات کمیسیون 

ماده پنج شرایط احیای این محله به وجود آمد.

گزارش چهارم کیفیت اینترنت در ایران منتشر شد

 Speed Test  از فریب آماری
تا افزایش ۲۰ برابری کاربران ایرانی

بازتاب گزارش خبری

جامعهجامعه

بــه گــزارش روابط عمومــی انجمــن، 
اینترنت  کمیسیون  کارشناسان  بررسی های 
تهران نشــان  الکترونیک  انجمن تجــارت 
می دهــد کــه رونــد اســتفاده از اینترنت 
اســتارلینک در یک سال گذشــته در ایران 
افزایشی ۲۰ برابری داشته است. این یعنی:

اینترنت  ایرانی در مقابــل  شــهروندان 
کند، پراختلال و محــدود داخلی حاضرند 
بــا هزینه ای ۷۰۰ تا دو هــزار دلاری در ماه، 

اینترنت ماهواره ای را تهیه کنند.
همچنیــن طبــق بررســی هایی که در 

گزارش چهارم کیفیت اینترنت ایران آمده:
تلفن هــای همــراه ایرانی ها بــه  دلیل 
استفاده از فیلترشکن  های رایگان به عامل 
مهمی در آلودگی شــبکه تبدیل شده اند و 

آلودگی شبکه را بازتولید می کنند!
کاربران ایرانی اختلال های متفاوتی به  شــکل کامل یا مقطعی در دسترسی به اینترنت 
تجربــه کردند. اهمیــت این اختلال بــرای کســب وکارهای ایرانی تا آنجاســت که طبق 
محاسبات کمیسیون اینترنت، اختلال روی http3 معادل خسارت روزانه دو میلیارد تومانی 

در یک شرکت استارتاپی است.
همه اینها در وضعیتی است که سیاست گذار ایرانی برای اثبات بهبود وضعیت اینترنت 
کشور به پایگاه داده Speed test اســتناد می کند. نتیجه بررسی های کارشناسان کمیسیون 

اینترنت در شماره زمستان ۱۴۰۳ این گزارش نشان می دهد :
بیش از ۷۰ درصد داده های این ســامانه به کاربران شهر تهران استناد می کند و بیشتر به 
اینترنت ثابت مرتبط اســت. به  این  ترتیب این سامانه در بســیاری از استان های کشور بدون 
داده است یا کمتر از ۱۰ دستگاه را بررسی کرده است که نشان می دهد نمی توان به داده های 

این سامانه به  عنوان مرجعی برای سنجش وضعیت سرعت اینترنت ایران اتکا کرد.
با این حال، از جنبه های مثبت عملکرد سیاســت گذار در شش ماه گذشته لازم است به 
 IPv6 و... و رفع اختلالات GRE, IPSEC مواردی ماننــد رفع محدودیت  تانل های ارتباطی

اشاره کنیم که قدم های فنی بزرگی رو به جلو هستند.
با این حال وضعیت اینترنت در کشور همچنان بی کیفیت است.

همچنان در میان بدترین کیفیت های اینترنت جهان ایستاده ایم
کیفیت اینترنت ایران در مقایسه با گزارش قبلی در تیر ۱۴۰۳، تفاوت چشمگیری نداشته 
و همچنان در وضعیت خطرناک اســت. نتیجه تداوم سیاســت های محدودکننده داخلی، 
تحریم های یک جانبه خارجی و مشــکلات گســترده در شــبکه Access، منجر به این شده 
است که همچنان تجربه کاربری اینترنت در ایران با سه گزاره کند، پر اختلال (دومین کشور 
از انتهــای جــدول بعد از میانمار و اوکراین) و محدود (بعــد از چین در جایگاه ۹۹ از صد 
کشور) توصیف شود. در مجموع براساس گزارش Google Crux، کیفیت اینترنت ایران در 
رتبه ۹۱ و طبق داده ooni در رتبه ۹۹ از صد کشور است. در تجمیع این دو شاخص، ایران 

در جایگاه ۹۵ از صد کشور ایستاده است.
همچنین درباره اختلالات با وضعیت slow2GDensity که پس از شهریور ۱۴۰۱ افزایش 

چشمگیر آن را شاهد بودیم، همچنان به نقطه قبلی باز نگشته ایم:
در بررســی دیگر و برای روشن تر شدن وضعیت تجربه کاربران در ایران، میانگین کیفیت 
Density دو ســرویس پر استفاده در ترکیه-ایران و امارات-ایران را قیاس کردیم. در قیاس 
 4g Density اول مشــخص شــد که ۷۷ درصد کاربران اسنپ و تپســی در ایران با کیفیت
توانســته اند این وب سایت ها را مشاهده کنند، در حالی که شهروندان اماراتی، تاکسی  آنلاین  

این کشور (Careem) را با ۹۲ درصد 4g Density مشاهده می کنند.
در مثال دیگر درباره فروشــگاه های آنلاین، ۸۱ درصد شــهروندان ایرانی دیجی کالا را با 
کیفیت 4g Density مشــاهده می کنند و سرویس مشــابه آن در ترکیه (Trendyol) برای 
شهروندان ترک با ۹۷ درصد در این شاخص قابل  مشاهده است. لازم به یادآوری است که 
در گزارش ســوم کیفیت تماشای آپارات در ایران را با یوتیوب در ترکیه مقایسه کرده بودیم 

که نتایج آن هم مشابه این نتایج بود.
این وضعیت گویای نقش مخرب محدودیت های داخلی اینترنت ایران بر کسب وکارهای 

ایرانی و تجربه کاربران آنهاست.

بیش از ۳۰ هزار کاربر ایرانی از استارلینک استفاده می کنند
بررســی های گزارش چهارم کیفیت اینترنت نشــان می دهد که بیــش از ۳۰ هزار کاربر 
اینترنت ماهواره ای در ایران وجود دارد و این روند همچنان رو به  رشــد اســت. استارلینک 
و ســازگاری کاربران با این فناوری های جدید با گسترش نسل بعدی اینترنت ماهواره ای که 
بــدون نیاز به دریافت کننده های مجزا (Direct To Cell) تلفن همراه را به اینترنت متصل 
خواهد کرد، به  طور بالقوه محدودیت های سنتی دسترسی به اینترنت را ناکارآمد می کند و 

چالش های جدی برای سیاست های محدودکننده ایجاد می کند.

اختلال؛ آلودگی فیلترشکن ها، دستگاه موبایل کاربران را هم bot-net می شناسد
بررســی ها نشــان می دهد که یکی از مهم ترین دلایل افزایش حمــلات DDoS از مبدأ 
ایران، فیلترینگ گســترده و در نتیجه اســتفاده گسترده مردم از فیلترشکن های رایگان و در 
نهایت افزایش آلودگی شــبکه اســت. تلفن همراه بسیاری از شــهروندان از طریق نصب 

فیلترشکن های رایگان به   عنوان bot-net مورد سوءاستفاده هکرها قرار می گیرد.
چند تســت درباره اختلال ها؛ همه درخواســت های http3 به خارج از کشور در شبکه 

ایرانسل مختل است.
بررسی های کارشناســان گزارش کیفیت اینترنت نشــان می دهد که در شبکه ایرانسل، 

همــه درخواســت های HTTP3 به خارج 
از کشــور با اختلال کامل همراه اســت. در 
شــبکه همراه  اول درخواست های مربوط 
و   Cloudflare ســرویس دهنده  دو  بــه 
Fastly اختــلالات مقطعــی دارند ولی در 
بدون مشکل هســتند. همچنین  مقاطعی 
مقصــد  بــه   HTTP3 درخواســت های 
ســرویس دهنده AWS بــا اختــلال کامل 

همراه بوده است.

 ۲ اقتصادی اختلال هــا معادل  خســارت 
میلیارد  تومانی ضرر روزانه در یک شــرکت 

استارتاپی  است
طبق گــزارش چهارم کیفیــت اینترنت، 
برای بررســی میزان خسارت دقیق اختلال 
روی http3 آن را در قیــاس با وضعیت اســتفاده با http2 قرار داده اند و نتیجه این شــده 
اســت که این اختلال ها در یک شرکت اســتارتاپی روزانه دو میلیارد و سالانه ۷۳۰ میلیارد 

تومان خسارت وارد می کند.

سرعت؛ استناد به Speed Test یک فریب  آماری درباره سرعت اینترنت ایران است
کارشناســان گــزارش چهــارم کیفیت اینترنــت برای دقیق  شــدن میــزان ســرعت اینترنت 
oo- هایی را که از ســمت«quadkey» تمــام Speed Test اســتان های ایــران طبــق مســتندات
kla منتشــر می شــود، با مکانیســمی پیچیده و با اســتفاده از lat long به موقعیــت جغرافیایی 
شــهرهای کشــور تبدیل کردنــد. معیــار ارزیابی برای هــر quadkey را دســت کم ۱۰ دســتگاه 
(device) در طول سه ماه قرار دادند و نتیجه نشان داد که تعداد کل دستگاه ها در داده های فصل 
ســوم میلادی ۱۰۶ هزار دستگاه است که از این بین سهم شهر تهران ۷۴ هزار دستگاه (حدود ۷۰ 

درصد)، ۴۶ هزار داده مربوط به اینترنت ثابت  و ۲۷ هزار داده مربوط به اینترنت موبایل است.
به  این  ترتیب این ســامانه در بســیاری از استان های کشور بدون داده است یا کمتر از ۱۰ 
دستگاه را بررسی کرده است که نشان می دهد نمی توان به داده های این سامانه به  عنوان 

مرجعی برای سنجش وضعیت سرعت اینترنت ایران اتکا کرد.

کلادفلر: بهبود وضعیت پهنای باند در ۶ ماه گذشته
گزارش های غیر رســمی از افزایش حداقل ۱۵ درصدی پهنای باند بین الملل در ماه های 
اخیــر به دلیل انجام برخی اصلاحات حکایت می کنند. گزارش کلادفلر نشــان می دهد در 
طول شش ماه گذشته، میانگین سرعت اینترنت کاربران ایرانی نیز افزایش اندکی داشته و 

از ۴٫۵mbps به ۵٫۴mbps رسیده است.

وضعیت فناوری از رده خارج شــده ADSL؛ مهم ترین مشــکل کشور در اتصال کاربران در 
Access لایه

در ایران بیش از ۹ میلیون اتصال ADSL است که ۷۰ درصد از آنها زیر ۱۰mbps و بیش 
از ۳۰ درصد از آنها با ســرعتی کمتر از ۶mbps به اپراتور محلی متصل شده اند. همچنین 
محدودیت این فناوری از رده خارج شــده باعث شده ســرعت آپلود کاربران همواره کمتر 
از ۹۰۰kbps باشــد. در نتیجه، روشن است که یکی از اولویت های مهم دولت باید توسعه 

شبکه Access و گسترش اتصال شبکه فیبر نوری باشد.

محدودیت؛ پس از چین محدودترین اینترنت  جهان را داریم
داده های گزارش چهارم کیفیت اینترنت نشــان می دهد  ایران پس از چین، محدودترین 
اینترنت جهان را دارد. برای رســیدن به این نتیجه، کارشناسان انجمن تجارت الکترونیک، 
صد دامنه اینترنتی Origin را با اســتفاده از پایگاه داده OONI بررســی کرده اند. ســپس 
دامنه هایی که بیشــترین پوشش را میان این کشورها داشــتند، معیار قرار دادند. نتیجه آن 
شــده اســت که در آبان این ســال، تعداد دامنه با فیلترینگ یا اختلال بالای ۵۰ درصد در 

مقایسه با مدت مشابه سال گذشته تغییر معناداری نداشته است.

مطالبات کمیسیون اینترنت؛ حمایت از کسب وکارهای داخلی در برابر فیلتر و محدودیت
در بخش پایانی گزارش چهارم کیفیت اینترنت ایران آمده اســت که کمیسون اینترنت 
انجمــن تجارت الکترونیک با توجه به مشــکلات متعدد پیش آمده برای کســب وکارهای 
اینترنتــی کشــور در مسدودســازی های ناگهانی دامنه های شــان در بررســی های متعدد 
با مشــاوران حقوقی به ســند پیش نویس برای مطالبه گری از کارگــروه مصادیق محتوای 
مجرمانه کشــور رسیده اســت. در این پیش نویس از این کارگروه درخواست شده  در چند 
بخــش درباره مسدودســازی آی پی ها یــا دامنه های اینترنتی شــفافیت داشــته و درباره 

سکوهای اینترنتی پاسخ گو باشند.
بخشــی از بندهای این پیش نویس شامل مواردی مانند امکان استعلام برخط دامنه ها و 
آی پی های اینترنتی مسدودشده در یک سامانه اینترنتی، درخواست رفع مسدودی به کارگروه 
و پاسخ به آن در مدت ۱۰ روز کاری است. همچنین در این پیش نویس پیشنهاد سامانه ثبت 

اعتراض شهروندان درباره مسدودی آدرس دامنه یا آی پی اینترنتی را داشته اند.
ضمن اینکه پیشنهاد شده درباره آدرس دامنه یا آی پی اینترنتی کسب وکارهای مجازی 
کــه بیش از صد هزار کاربر ثبت شــده دارند، یا ســکوهای خارجی با بیــش از یک میلیون 
کاربر ایرانی ثبت شــده (یا بیــش از ۱۰۰gbps پیک ترافیک روزانه)، صدور دســتور هرگونه 

مسدودسازی بدون تأیید موردی شورای عالی فضای مجازی ممنوع باشد.
ایــن پیش نویس در روزهــای پایانی آبــان ۱۴۰۳ در اختیار مرکز ملــی فضای مجازی 
قرار گرفته اســت و انجمن تجــارت الکترونیک به نمایندگی از کســب وکارهای آنلاین این 

مطالبه گری را تا رسیدن به سندی جامع دنبال خواهد کرد.

«افزایش مصرف کاربران داخل ایران از اینترنت ماهواره ای شرکت استارلینک»
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